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وقتی شــفافیتی در فوتبال وجود 
نداشــته باشــد، همیــن بســاطی 
می شــود کــه می بینیــد. یــک 
چیــز شــلم شــوربا کــه از هیــچ 
قاعــده و قانونــی پیــروی نمی کند 
و سرســری و ســرهم بندی شــده 
اســت. مثل همین قانون ســقف 
بودجــه کــه بــرای جلوگیــری از 
بی رویــه خــرج کــردن تیم هــا و 
ممانعــت از آشــفتگی بــازار نقــل 
و انتقــالات گذاشــته شــد امــا 
نــه تنهــا اتفــاق خوبــی در آن رخ 
نــداد، بلکــه باعث شــد پرداخت 
پول هــای زیــر میزی بــه بازیکنان 
رواج پیــدا کنــد و تیم هــا تنهــا در 
ظاهــر خــود را تنهــا باشــگاهی 
بدانند که سقف بودجه را رعایت 
کــرده اســت! جالب اینکــه وقتی 
منصــور قنبــرزاده نایــب رئیــس 
فدراســیون فوتبــال و مســئول 
کارگــروه ســقف بودجــه وقتــی از 
میرحیــدری عضــو هیــأت مدیره 
ســپاهان خواســت تــا فقــط بــا 
یــک بلــه یــا خیــر بگویــد کــه آیــا 
بــه غیــر از قراردادهــای رســمی، 
قرارداد داخلی هم با زردپوشــان 
اصفهانی بسته شده است یا نه، 
نماینــده ســپاهان ســؤال او را بــا 
ســؤال پاسخ می داد و بحث های 
دیگــر را پیــش می کشــید تــا از 
یــن ســؤال طفــره  پاســخ بــه ا
بــرود! امــا ایــن عــدم شــفافیت 
تنهــا مربوط به ســپاهان نیســت 
و یکــی از مــواردی کــه دوبــاره 
جنجال ســاز شده، پاسخی است 
که مرتضی پورعلی گنجی مدافع 
مصــدوم پرســپولیس دربــاره 
هــوادار متمــول داده و گفتــه 
است:» به من که هیچ پرداختی 
نداشــت امــا بــه دو ســه بازیکــن 
پرداختــی داشــته اســت.« ایــن 
در حالــی اســت که رضــا درویش 
مدیــر عامــل پرســپولیس همین 
هفتــه پیــش بــود کــه در پاســخ 
بــه ســؤال کمک هــای هــوادار 
متمــول پرســپولیس عنــوان کرد 
کــه ایــن هــوادار فقــط در تجهیــز 
ورزشگاه و سالن های بدنسازی و 
زیرســاخت ها کمک کرده اســت 
امــا صحبت هــای پورعلی گنجــی 
خــاف ادعای رضــا درویش بوده 
اســت. حــالا دم خــروس دوبــاره 
بیرون زده و اینگونه موارد نشان 
می دهــد فدراســیون فوتبــال 
برخــاف آنچــه کــه ادعــا می کند، 
بــه هیچ عنــوان در اجــرای قانون 
ســقف بودجــه کــه بــرای اجــرای 
عدالــت آن را بنــا نهــاد، بــه هیــچ 
عنوان موفق نبوده اســت و فقط 
خواســته در ظاهــر کاری در ایــن 
زمینــه انجــام دهــد کــه بگویــد 
مــا در راســتای قوانیــن مالــی 
AFC کــه بــرای لیــگ قهرمانــان 
گذاشــته شــده، گام برمی داریم. 
واقعیت این اســت که این قانون 
ضمانــت اجرایی نداشــته و چون 
کار تیم هــا را در جــذب بازیکنــان 
و مربیــان موردنظرشــان ســخت 
کــرده، تنها باعث دور زدن قانون 
توســط آنهــا می شــود. هــرج و 
مرجــی کــه سال هاســت فوتبــال 
ایــران را فــرا گرفتــه و بی نظمــی 
عجیبی را به وجود آورده اســت و 
وقتــی هم قانونــی اینچنینی برای 
بهبود شــرایط گذاشته می شود، 
بــه دلیــل عاجــز بودن مســئولان 
از اجــرای آن، فضــای فوتبــال را 
متشــنج تر می کنــد. بلــه، همــان 
طــور کــه ژوزه مورایــس گفــت، 
حال هیچ کســی در فوتبال ایران 
خــوب نیســت. چــه تیم هایی که 
بودجه شــان به ســقف نمی رســد 
و فقــط می خواهنــد در لیگ برتر 
باشــند و چــه تیم هایــی کــه برای 
گرفتــن جــام، می خواهنــد به هر 
وســیله ای گــوی ســبقت را از هم 

برباینــد.

هوادار متمول و یک ادعای دروغین

درویش در راستگویی

ماجرای هوادار متمول پرســپولیس 
ــرای اولیــن بار امیر عابدینی کلید  را ب
زد. مدیرعامــل ســابق پرســپولیس 
تابســتان   80 و   70 دهه هــای  در 
امســال مدعی شــد کــه یک هــوادار 
کمــک  تیــم  ایــن  ــه  ب پرســپولیس 
می کنــد و البتــه در قبال این مســأله 
در تصمیمــات باشــگاه هــم اثرگــذار 
است. این ادعا خیلی زود توسط رضا 
درویش تکذیب شد اما بعدها ابعاد 
ــه خــود گرفــت. خیلی هــا  تازه تــری ب
سراغ این هوادار متمول را گرفتند و 
البته مدیرعامل پرسپولیس مدعی 
شــد این مباحث مربوط به گذشــته 
اســت و هــوادار متمــول در دوران 
ــه  ــه تیم هــای پای مدیریــت او فقــط ب

رسیدگی می کند!
بعد از این صحبت ها بحث قرارداد 
علیرضــا بیرانونــد هــم پیــش آمد. 
جایــی که گفتند او بــا 15 میلیارد و 
900 میلیون تومان با پرســپولیس 
پیشــنهادهای  و  کــرده  تمدیــد 
هنگفتــی را نیز پــس زده. خیلی ها 
بعــد از امضــای قــرارداد بیرانوند با 
ایــن رقــم تأکید داشــتند کــه قطعاً 
هوادار متمــول مبلغی را به عنوان 
هدیه در اختیار گلر ملی پوش قرار 
داده اســت.  در ایــن بیــن مجــری 
برنامه فوتبال این ســؤال را پرسید 

که »آیا کمک های مالی این هوادار 
بــه صورت زیرمیزی اســت یــا وارد 
هزینه هــای باشــگاه می شــود؟« 
کــه رضــا درویش در پاســخ مدعی 
شــد یــک ریــال از پول هــای آن 
فــرد وارد باشــگاه نشــده اســت . 
ماجرایی که البته قربانزاده رئیس 
ســابق ســازمان خصوصی ســازی 
دربــاره اش گفتــه بود کــه دریافت 
پول هــا بــدون اینکــه وارد حســاب 

باشگاه شود، تخلف است.
نکتــه جالــب اینکــه درویــش در 
بخشــی از صحبت هایــش مدعی 
شد این مسأله که هوادار متمول، 
بخشــی از رقــم قــرارداد بازیکنــان 
پرســپولیس را بــه صــورت پنهانــی 
پرداخت می کند، صحت ندارد. در 
ابتدا بحث فقط کمک به تیم های 
پایه بود و هزینه برای زیرساخت ها 
اما رفته رفته به جاهای باریک تری 
رسید. باشگاه هایی نظیر سپاهان 
و استقلال بارها درباره کمک های 
این هوادار متمول به پرسپولیس 
طعنه زدند و حتی به صورت رسمی 
در ایــن مــورد به کمیتــه انضباطی 
فدراسیون فوتبال شکایت کردند.
 درویــش کــه نشــان داده اهــل 
مصاحبه هم هســت و از صحبت 
با رسانه ها بدش نمی آید، بار دیگر 
و بعد از این طعنه ها و شــکایت ها 
تأکید کرد که هوادار متمول ریالی 
به بازیکنان پرسپولیس نداده و این 
اخبــار واقعیت ندارنــد. ماه ها بعد 

اما مرتضی پورعلی گنجی که یکی 
از بازیکنــان کلیــدی پرســپولیس 
محســوب می شــد و البتــه ایــن 
فصل آســیب دید، در مصاحبه ای 
مدعی شــد کــه هــوادار متمول به 
چند بازیکن پرسپولیس مبالغی را 
پرداخــت کرده. مدافع ســابق تیم 
ملــی حتــی از مبالغ مــورد نظر هم 
پرده برداشــت و گفــت این هوادار 
بــه برخی بازیکنان پرســپولیس از 
یک میلیارد تا 3 میلیارد پول داده.

از قدیــم گفته انــد هــر دروغی یک 
روز برمــلا می شــود و هیــچ وقــت 
پنهان نمی ماند. برای رضا درویش 
هــم این اتفاق رخ داد. او تا همین 
یــک مــاه قبــل مــدام می گفت که 
هــوادار متمــول پولــی به حســاب 
بازیکنان پرسپولیس واریز نکرده 
اما پورعلی گنجی که صاف و ساده 
است و البته از دروغ هراس دارد، 
در گفت وگوی خود با ایسنا چنین 
بحثــی را تأییــد کــرد تا ثابت شــود 
پرداختی هــای بســیاری از ســوی 
هوادار پرسپولیســی انجام شده و 
ادعاهای استقلال و سپاهان بیراه 
نبوده است. حالا درویش مانده و 
یــک ادعای دروغین و بی اســاس. 
فقــط ای کاش وقتــی مدیرعامــل 
پرســپولیس این ماجرا را تکذیب 
می کــرد، حداقــل بــه بازیکنــان و 
مربیان پرسپولیس هم می گفت 
انجــام  صحبتــی  مــورد  ایــن  در 

ندهند.

پرسپولیس متمول یا هوادار متمول؟

آقای درویش حرفه ای رفتار کنید

روزها برای پرســپولیس به ســختی می گذرد، هر چند این شــرایط برای اکثر 
باشــگاه ها رقــم می خــورد و بــا وضعیتــی کــه در فوتبــال حاکم اســت، خیلی 
امیــدواری بــه ایجــاد وضعیــت ثبــات در ایــن رقابت هــا، بخصــوص بــرای 
باشــگاه هایی مثل پرســپولیس و اســتقال وجود ندارد. شــترگاوپلنگی که 
بــا خصوصی ســازی ناقــص و دولتی بودن پنهانی برای این باشــگاه ها ایجاد 
شــده اســت، سال هاســت کــه ایــن باشــگاه ها را درگیر کرده و مشــکات و 
مسائل زیادی برای آنها درست شده است. پرسپولیس به عنوان باشگاهی 
کــه می تــوان مدعی شــد بیشــترین هــوادار را در بین فوتبال دوســتان دارد، 
این روزها با مســائل و مشــکات عدیده ای روبه رو اســت که هر کدام از آنها 
برای به زمین زدن یک تیم و باشــگاه کافی اســت. مشــکات مالی یکی از 
بحران های پرسپولیس است که حسابی این باشگاه را درگیر کرده و معمولاً 
ایــن باشــگاه در پرداختــی به بازیکنان با مشــکل روبه رو می شــود، اما همه 
مشکات باشگاه پرسپولیس به مسائل مالی برنمی گردد و به طور حتم و 
یقیناً نباید باشگاهی مثل پرسپولیس چنین مشکلی داشته باشد، چرا که 
اساس فوتبال امروز بر درآمدزایی است و این درآمدزایی با تعداد هواداران 
یک تیم و باشگاه رابطه مستقیم دارد و برعکس فوتبال همه دنیا، تیمی مثل 
پرسپولیس با داشتن هواداران بی شمار بیش از هر تیمی گرفتار مشکات 
مالی اســت. به نظر می رســد مشــکات مالی پرسپولیس و درنتیجه ایجاد 
مشکات جانبی برای این تیم از قبیل پرونده ها در محاکم قضایی فوتبال، 
محکومیت ها، جذب نشدن بازیکنان مؤثر، محرومیت ها و ... همه و همه 
بیــش از هــر دلیلــی به حرفــه ای نبودن مدیران این باشــگاه برمی گــردد. در 
حالی که در تمام دنیا بحث اسپانسر برای باشگاه ها، موضوع اولیه و قابل 
پذیرشــی به حســاب می آید، با تکذیب و تأییدیه هایی که از طرف مدیران 
این باشــگاه انجام می گیرد، به یک مســأله و مشــکل حاد برای پرسپولیس 
تبدیل می شود که یکی تکذیب می کند و دیگری تأیید. جالب است که در 
اوج آماتوری در باشگاهی مثاً حرفه ای، بحث هوادار متمول جای اسپانسر 
را می گیــرد کــه حتــی مدیرعامــل پرســپولیس هم وجــود چنین هــواداری را 
تکذیب می کند. آنچه امروز مشــکل اصلی باشــگاه هایی مثل پرسپولیس 
است، عدم صداقت مدیران این تیم با هواداران بی شمار آنها است. عدم 
شفافیت مالی در باشگاهی مثل پرسپولیس باعث شده تا بازیکنان وجود 
هوادار متمول را تأیید کنند و در عین حال مدیرعامل باشگاه این موضوع را 
تکذیب نماید. این در حالی است که واقعیت چیز دیگری است، واقعیت 
این اســت  که پرســپولیس متمول اســت و اگر مدیران این باشــگاه به این 
موضوع توجه داشته باشند، قطعاً نه نیازی به هوادار متمول خواهند داشت 
و نه مجبور به تکذیب او خواهند شد. برای عبور پرسپولیس از این وضعیت 
به نظر می رسد، قبل از هر چیزی مدیران این تیم باید حرفه ای فکر کنند، 
حرفه ای عمل کنند و در پاسخگویی به هواداران هم حرفه ای عمل کنند، که 
متأسفانه خبری از این وضعیت نیست، تا تیمی مثل پرسپولیس داشته ها و 
ظرفیت های خودش را از دیگران گدایی کند. وجود نگاه حرفه ای در این تیم 
و رفتار صادقانه با هواداران به خصوص از طرف مدیران به خوبی می تواند 
ظرفیت های این تیم را بالفعل کرده تا نه تنها این تیم گرفتار مشکات فعلی 
نباشد، بلکه بتواند سرمایه گذاری خوبی هم در فوتبال داشته باشد. امروز 
درویش تاش می کند هوادار متمول را تکذیب کند در حالی که بازیکنان 
تأیید می کنند و حتی نان و شام شان را هم از این هوادار می دانند، اما تا کی 
می تــوان ایــن موضــوع را تکذیــب کرد و به جای برخورد حرفه ای و شــفاف با 
این موضوع، به دنبال تکذیب بود. تا این تفکر در میان مدیران پرسپولیس 

وجود دارد، این مشکات هم ادامه خواهد داشت.

اکبر منتشلو
روزنامه نگار

محمد محمدی سدهی
روزنامه نگار

هوادار متمول و 
قانون سقف بودجه

وقتی دم خروس 
بیرون می زند!

امیر اسدی 
روزنامه نگار

زمان برای مســئولان پرســپولیس به ســرعت در حال گذر 
اســت؛ آنهــا تاکنــون نتوانســتند یحیــی گل محمــدی را بــه 
ادامــه کار بــا سرخپوشــان متقاعــد کننــد و در این شــرایط 
به نظر می رســد که جدایی ســرمربی سرخپوشــان قطعی 
است. در روزهای گذشته صحبت های زیادی در خصوص 
حضور دوباره برانکو ایوانکوویچ، مربی نام آشنای فوتبال بر 
نیمکت پرســپولیس مطرح شــد؛ موضوعی که با توجه به 
کدهــای مدیران پرســپولیس قطعی به نظر می رســد. این 
مربی کروات در زمان مدیرعاملی محمد حسین نژادفاح 
به پرســپولیس آمد؛ فردی که از روحیات برانکو شــناخت 

زیادی دارد.
نژادفــاح در خصــوص ایــن موضــوع بــه »ایــران ورزشــی« 
می گویــد: »قبــل از اینکــه بــه حضــور دوبــاره برانکــو در 
پرســپولیس بپردازیــم بایــد بگویــم کــه رضــا درویــش، 
مدیرعامل پرســپولیس باید رضایت گل محمدی را جلب 
می کــرد. یحیــی پــس از آمدن به پرســپولیس همان روش 
برانکــو را ادامــه داد و بــا ایــن تیــم به قهرمانــی در لیگ برتر 
دســت یافــت و مهم تــر از آن فینالیســت لیــگ قهرمانــان 
آســیا شــد. او مربی بســیار خوبی اســت که توان مربیگری 
در تیم هــای بــزرگ را دارد. از نظــر من یحیی بهترین گزینه 

داخلی برای پرسپولیس محسوب می شود.«
او صحبت هایــش را ایــن گونــه ادامــه می دهــد: »در حــال 
حاضر پرســپولیس اختاف زیادی با تیم های صدرنشــین 
ندارد و در صورتی که یحیی می ماند، پرسپولیس با جذب 
یکــی دو بازیکــن در خط حمله می توانســت قهرمان لیگ 
شود. اما به هر حال این اتفاق نیفتاد و یحیی نمی خواهد با 
پرســپولیس ادامه دهد. هواداران با یحیی انُس گرفتند و 
بهتر بود مدیرعامل پرسپولیس به جای هزینه جذب مربی 

خارجی، یحیی را راضی می کرد تا به کارش ادامه دهد.«

این مدیرعامل اسبق سرخپوشان با اشاره به این موضوع 
که برانکو را به خوبی می شناســم، می افزاید: »در آن زمان 
که برانکو به پرسپولیس آمد یکی از اصلی ترین شروطش 
جدایــی تمام دســتیاران بود، او می خواســت هیــچ کدام از 
اعضای فنی کادر قبلی در تیم نباشــد و با کادر خودش در 
پرسپولیس حاضر شود. مطمئن باشید در صورت حضور 
برانکــو در پرســپولیس ایــن موضوع تکرار خواهد شــد و از 
نظر من حضور دستیاران خارجی او هزینه های زیادی برای 

پرسپولیس خواهد داشت.«
نژادفــاح می گویــد: »برانکــو مربــی متعهــدی اســت و 
اخاق محورترین مربی ای اســت که تاکنون دیده ام. هیچ 
مانعی برای پرسپولیسی شدن برانکو وجود ندارد، او ایران 
را کشور دوم خودش می داند و فرهنگ و مردم کشور ما را 
به خوبی می شناســد. در حال حاضر او با توجه به تعهدی 
که به تیم ملی عمان دارد، تا پایان جام ملت ها در این تیم 
می مانــد و بــا توجــه به شــناختی کــه از او دارم، قطعاً بعد از 
جام ملت ها به ایران می آید. حضور برانکو در پرسپولیس 

را قطعی بدانید.«
او در خصوص مسائل مالی قرارداد با برانکو هم این چنین 
صحبت می کند: »او مبلغ قراردادش را بر اســاس قرارداد 
ســایر مربیــان حاضر در لیگ برتــر در نظر می گیرد. جالب 
اینجاست که بدانید برانکو پیش از حضور در پرسپولیس، 
قیمــت مربیــان ایرانی را می دانســت. او پیــش از جدایی از 
پرسپولیس اعام داشت که در این تیم کار ناتمامی دارد و 
از نظر من او برای انجام این کار ناتمام مجدداً به پرسپولیس 
بازخواهــد گشــت. برانکــو شــناخت خوبی از فوتبال آســیا 
دارد و حضور پرسپولیس در فینال آسیا نشان دهنده این 

شناخت برانکو است.«
مدیرعامل اسبق پرسپولیس می افزاید: »پرسپولیس برای 
قهرمانــی در آســیا نیازمند حضور بازیکنان خوب آســیایی 
اســت. سال هاســت که تیم های ایرانی در لیگ قهرمانان 
آســیا قهرمــان نشــدند و پرســپولیس چــه با یحیــی و چه با 
برانکو یا هر مربی دیگر باید این کار نیمه تمام را تمام کند. 

البته این کار نیمه تمام تنها مختص پرســپولیس نیســت 
و مخصــوص فوتبــال ایران اســت. برانکو پرســپولیس را با 
پنجــره بســته به فینال آســیا رســاند، کاری کــه از عهده هر 
مربی ای برنمی آید. آمدن برانکو به پرسپولیس یک گام رو 
به جلو است اما برانکو به تنهایی نمی تواند پرسپولیس را به 
موفقیت برساند چرا که رسیدن به موفقیت ابزاری دارد که 

این ابزار باید توسط مدیرعامل فراهم شود.«
نژادفاح در پاســخ به این ســؤال که آیا برانکو برای حضور 
در پرســپولیس بدهــی مالیاتــی دارد، بیــان می کنــد: »در 
آن زمــان مــن متعهد شــدم که بدهی مالیاتــی او را بپردازم 
البته برای این کار مبلغ بدهی مالیاتی را از قرارداد او کسر 
کــردم و مالیــات او را پرداخــت کردم. حــالا نمی دانم که در 
آخرین فصل حضورش در پرســپولیس چه اتفاقی افتاده 
امــا می دانــم کــه او بدهــی مالیاتــی دارد و بــرای حضــور در 

پرسپولیس باید این بدهی پرداخت شود.«
او می افزاید: »در حال حاضر لیگ برتر به دلیل حضور تیم 
ملی در جام ملت ها تعطیل است و این بهترین زمان است 
تا مدیران باشگاه تکلیف سرمربی تیم را مشخص کنند. 
به هر حال زمان زیادی تا آغاز نیم فصل دوم لیگ برتر باقی 
نمانده و مدیران پرسپولیس زمان زیادی ندارند. امیدوارم 
که مدیران کنونی تعللی در این خصوص نداشته باشند و 

هر چه سریع تر اقدام کنند.«
مدیرعامــل اســبق پرســپولیس در خصــوص کمک هــای 
مالــی هــواداران متمــول ایــن گونــه صحبــت می کنــد: »در 
زمان ما این موضوع وجود داشت و حسین هدایتی فردی 
بــود کــه به تیم کمــک مالی می کرد. او عضــو هیأت مدیره 
باشــگاه بــود و یکــی از خریداران جدی باشــگاه محســوب 
می شــد. البته کمک های او رســمی بود و این گونه نبود که 
او مخفیانــه بازیکــن را به مکان دیگری ببرد و بدون اطاع 
به او پرداختی داشته باشد. به شخصه معتقدم که این کار 
در شأن بازیکن فوتبال نیست. قانون سقف قرارداد باعث 
می شــود تــا هــواداران متمــول تیم ها به بازیکــن پرداختی 

داشته باشند.«

زمان ما هم هوادار متمول وجود داشت

نژادفلاح: حضور برانکو در 
پرسپولیس را قطعی بدانید


